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 پیش از صدور بیانیه درباره حضور زنان در ورزشگاه ها به ناظران فیفا در ایران چه گذشت؟

بیانیه  فیفا به معنای ابلاغ رسمی نیست
4 بازی، 3 برد، یک باخت، سه گل زده و فقط یک گل خورده؛ این کارنامه 
پرسپولیس در پایان هفته چهارم لیگ نوزدهم است و با چنین اندوخته   ای فقط 
تفاضل گل برتر تیم مشــهدی شهرخودرو سبب شده ســرخ های تهرانی نه بر 

تارک لیگ بلکه در رده دوم جدول بنشینند.
ســه برد بســیار اقتصادی یک بر صفر مقابل رقبا و یک شکست با همین 
نتیجه مقابل تراکتور در تبریز ســبب شده قرمز های تهرانی در ظاهر و لااقل به 

 لحاظ کسب نتایج تفاوت عظیمی با فصول قبلی از خود بروز ندهند.
»پرســپولیس برانکــو« در کل فصل پیش فقط یک باخــت داد که مقابل 
فولاد در اهواز بود و با اینکه بسیار بعید است »پرسپولیس کالدرون« به همین 
بیلان برســد اما حفظ قــوام دفاعی تیم بهترین حاصل کار ســرخ ها در فصل 
جاری اســت که امید به تجدید قهرمانی شان را زنده نگه می دارد. تا زمانی که 
این استحکام دفاعی به  خط حمله ای بسیار تیز هوش تر از خط حمله ای که در 
این فصل دیده ایم پیوند نخورد، امید به چهارمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر 
کشــور کمی تا قسمتی خواهد لنگید اما همین که مردان دفاعی پرسپولیس به 
ندرت لغزیده اند و حتی جایگزینی ســید جلال حسینی بسیار باتجربه با حسین 
کنعانی زادگان نه چندان پرســابقه با توفیق نســبی و ظاهری صورت پذیرفته، 
پرســپولیس می تواند به خاکریزهای بعدی و عبور از ســدهای بعدی نیز امید 
ببندد. بازی اواخر این هفته با ســپاهان دیداری کلیدی برای پرسپولیس است 
اما فراتر از آن 25 مسابقه باقی مانده لیگ است که در 8 ماه بعدی تقسیم شده 
اســت و توانی مافوق معمول را می طلبد تا تبدیل به پایه های یک قهرمانی تازه 

شود.
سرخ ها مشغولیت شرکت در جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا را هم دارند 
و غلبه بر رقبای بعدی به  آســانی فتح دربی اخیر مقابل یک »اســتقلال واقعاً 
متوســط« نخواهد بود اما تا زمانی که خط دفاعی قرمز ها همانقدر کم اشــتباه 
عمل می کند که در دیدارهای این فصل دیده ایم و علیرضا بیرانوند چیزی  است 

که می بینیم امیدهای آنان نه موهوم بلکه از جنس حقیقت خواهد بود.

این است ابزار یک قهرمانی احتمالی تازه
خطدفاعیکمنقصسرخها

یادداشت

 

به کشورشــان  فیفــا  نماینــدگان 
برگشــتند و بیانیه ای را منتشــر کردند 
کــه در آن از موضع شــفاف فیفا درباره 
حضور تمام زنــان ایرانی برای بازی های 
ملی و باشــگاهی در تمام ورزشــگاه ها 
می گفت. همین یک جمله از این بیانیه 
کافی اســت تا منتظــر بمانیم تا درهای 
ورزشــگاه ها از 10 اکتبــر )18 مهرماه( 
بــه بعد، بدون محدودیت به روی تمامی 
زنان ایرانی باز شود. ســوالی که مطرح 
می شود اما این است که اگر موضع فیفا 
تا این اندازه واضح و شــفاف است، چرا 
تاج ادامــه حضور زنان را در گرو دفاع از 
ایــن موضوع می داند؟ مگر قرار نیســت 
فدراسیون فوتبال به خواسته شفاف فیفا 

عمل کند؟
بعــد از صدور بیانیــه فیفا اما طبق 
معمول همیشه فضای فدراسیون فوتبال 
به دســتور تاج با سکوت سنگینی همراه 
است. هیچ یک از مدیران مربوطه حاضر 
نیستند درباره مسائل زنان صحبت کنند 
و این ماجــرا را یک موضــوع محرمانه 
می داننــد. می گویند تــا زمانی که همه 
چیز مشخص نشــود، نمی توانیم حرفی 
در ایــن رابطه بزنیم و تمام. تنها واکنش 
فدراســیون فوتبال به بیانیه  نمایندگان 
فیفــا، مربوط می شــد بــه صحبت های 
مهدی تاج، پیش از دربی 90. خبرنگاران 
از او درباره این بیانیه پرســیدند و او هم 
برخورد کنند  گفت: »هواداران طــوری 
که بتوانیم از حضور زنان در ورزشگاه ها 
دفــاع کنیم.« بعــد از آن هم نه مدیری 
از فدراســیون فوتبال حاضر شد درباره 
این موضوع توضیحی بدهد و نه توضیح 

قانع کننده ای ارائه شد.
ماجــرا امــا از این قرار اســت که 
نمایندگان فیفا در ایران بعد از بررســی 
ورزشــگاه ها، زیرســاخت های موجود و 
را ترک  ایــران  بلیت فروشــی،  وضعیت 
کردند و بیانیه آنها روی سایت فدراسیون 
جهانی فوتبال منتشــر شــد. اتفاقی به 

معنای اینکه حتماً آنها زیرســاخت ها را 
بــرای حضور زنان مناســب دیده اند که 
بلافاصله بعــد از ترک ایران حضور زنان 

را ضروری دانستند.
آنچه از این بیانیه برداشــت شــد، 
چه بود؟ اینکه فیفــا موضع نهایی خود 
را مشــخص کرده اســت و فدراســیون 
فوتبال ایران هم حدود سه هفته فرصت 
دارد تا امکانــات را برای حضور زنان در 
ورزشــگاه ها برای بازی هــای داخلی در 

تمام کشور مهیا کند.
آنچه در واقعیــت اتفاق می افتد اما 
چیــز دیگری اســت. در فضای محرمانه 
فدراســیون فوتبال، یکــی از مدیران به 
مجوز  »هنــوز  می گوید:  ایران ورزشــی 
کشــوری برای حضور زنان در بازی های 

داخلی صادر نشده اســت. علاوه بر این 
فیفا هم فعلًا هیچ ابلاغیه رسمی در این 
رابطه صادر نکرده است. بیانیه ای که روی 
سایت فیفا قرار گرفت، یک اعلام عمومی 
و جــدی درباره موضع رســمی فیفا بود 
که البته نمی تواند نادیده گرفته شــود.« 
بیانیــه ای که به فدراســیون فوتبال این 
هشدار را می دهد همان روندی که برای 
حضــور زنان در ورزشــگاه ها برای بازی 
ملی طی شد، برای بازی های داخلی هم 
باید طی شود. حتی اگر هنوز ابلاغیه ای 
رســمی صادر نشده باشــد و فدراسیون 

تحت فشار جدی قرار نگرفته باشد.
فوتبال  فدراســیون  حاضر  حال  در 
هر دو هفته یکبار گزارشــی را برای فیفا 
ارســال می کند درباره پیشرفتی که در 

بهبود زیرساخت ها و زمینه سازی  زمینه 
برای حضور زنان در ورزشــگاه ها داشته 
اســت. فدراســیون جهانی فوتبال تک 
فدراســیون  اقدامات  و  فعالیت هــا  تک 
فوتبال ایران را زیرنظر دارد و درباره اش 
گــزارش می خواهد. چــون بابت حضور 
زنان در ورزشــگاه بــرای بازی های ملی 
ابلاغیه رســمی برای فدراسیون فوتبال 
ارسال کرده است. اتفاقی که هنوز برای 
نیفتاده است. معلوم  باشگاهی  بازی های 
هم نیســت که این ابلاغیــه چه زمانی 
صادر شــود که اگر تا پیش از 10 اکتبر 
)18 مهرماه( به دست فدراسیون فوتبال 
برسد، راهی جز باز کردن در ورزشگاه ها 

برای بازی های لیگ باقی نمی گذارد.
آیا درهای ورزشگاه ها برای بازی های 

داخلــی، در همین لیگ نوزدهم به روی 
زنان ایران باز می شــود؟ در پاســخ باید 
گفــت، تنها چند قدم دیگر تا تحقق این 
موضوع فاصله اســت که اولین قدم آن 
صدور مجوز کشــوری برای حضور زنان 
خواهد بود و البته گزارشی که از حضور 
زنان در بازی ایران - کامبوج به دســت 

نهادهای مربوطه می رسد.
به همین خاطر است که برای بازی 
ایــران - کامبــوج، بلیت فروشــی تنها 
برای تعداد محــدودی از زنان از 1600 
تا 4 یا 5 هزار نفر انجام می شــود تا این 
جمعیت قابل کنترل باشند و در صورت 
بروز هر مشــکلی، پروسه حضور زنان در 
ورزشــگاه ها برای بازی هــای داخلی به 

تعویق نیفتد.

آخرین خبری که از وضعیت مالی 
فدراســیون فوتبال می رسد این است 
که حســاب های فدراســیون فوتبال و 
ســازمان لیگ به دلیل شکایت باشگاه 

راهیان کرمانشاه مسدود شده است.
ایــن موضــوع به فصــل 94 -93 
برمی گــردد. در پایــان فصل 94 -93 
لیــگ دســته اول تیم هــای نهــم تا 
دوازدهم هــر گروه به لیــگ پایین تر 
ســقوط کردند اما تعدادی از تیم های 
سقوط کرده در پایان فصل به تصمیم 
فدراســیون فوتبال اعتــراض و اعلام 
کردند این تصمیم بــه صورت مصوبه 
هیأت رئیســه به باشگاه ها اعلام نشده 
اســت و قابل اجرا نیست. در این بین 
یکــی از تیم هایــی که به شــدت به 
تصمیم فدراســیون فوتبال و سازمان 
لیگ اعتراض داشت، راهیان کرمانشاه 
بود کــه از همان ابتدا نســبت به این 
تصمیــم به ارکان قضایی فدراســیون 
شکایت کرد و سپس با رد شکایتش به 
ارکان قضایی استان کرمانشاه شکایت 

کرد.
سیف الله فغان پور، مسئول حقوقی 
فدراســیون فوتبال، دربــاره این اتفاق 
می گویــد: »در فصل 93 و 94 و طبق 
مصوبه سازمان لیگ تعداد باشگاه های 
لیگ های برتر، دسته یک، دو و سه کم 
شد و لیگ های بیست تیمی تبدیل به 
18 تیم، لیگ هــای 18 تیم تبدیل به 
16 تیم و لیگ هــای 24 تیمی تبدیل 
به 20 تیمی شدند. در آن سال راهیان 
کرمانشاه با توجه به رتبه ای که داشت 
و همچنین کم شــدن تعداد تیم های 
لیگ آزادگان به لیگ دسته دو سقوط 

کرد.«
او همچنین توضیح می دهد: »پس 
از این مدیران و مســئولان این باشگاه 
مدعی شــدند که این سقوط باعث کم 
شــدن ارزش مالی این باشــگاه شده 
است و بر همین اســاس به دادگاهی 
در کرمانشــاه شــکایت کردند. دادگاه 
نیز از فدراســیون فوتبال و ســازمان 
لیگ دفاعیه خواســت که رئیس وقت 
ســازمان لیگ بــه همــراه وکیل این 
ســازمان در دادگاه حاضــر شــدند و 
دفاعیه هایی نیز مطرح کردند. اســاس 
دفاعیه ســازمان لیگ بــر این بود که 
اولاً بایــد این شــکایت در تهران و در 
شهری که محل اصلی استقرار سازمان 
لیگ و فدراسیون فوتبال است صورت 
بگیــرد و همچنین کم شــدن ارزش 
سهام باشــگاه راهیان کرمانشاه را باید 
کارشناســان مربوطه مشخص کنند نه 
اینکه نظر مدیران این باشــگاه درباره 
کم شدن این سهام، معتبر باشد. البته 
دادگاه کرمانشاه در این پرونده حق را 
به باشــگاه کرمانشاهی داد که من فکر 
می کنم دلیل این کار دلخوشــی مردم 

این شهر بود.«
محلی  »دادگاه  می گوید:  فغان پور 
صلاحیت رســیدگی به این پرونده را 
نداشت و ما طبق قوانین جدید دوباره 
و به صورت مســتقیم از قــوه قضاییه 
درخواست رســیدگی به این پرونده و 
بازگشت احکام صادره را کردیم تا این 
پرونده به صورت کامل در تهران و در 
دادگاه مربوطه یعنی فرهنگ و رســانه 

بررسی شود. 
البتــه با توجــه بــه رأی دادگاه 
کرمانشاه و تا بررسی دوباره این پرونده 

بخش اجرایی قوه قضاییه احکام صادره 
را پیاده کرده است و بر این اساس فعلًا 
حساب های فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ مسدود شده است. اعتراض اصلی 
فدراســیون فوتبال و سازمان لیگ به 
این اســت که ابتدا چرا یــک دادگاه 
محلی باید به این قضیه رسیدگی کند 
در حالــی که مراجع اصلی رســیدگی 
به این پرونــده کمیته های مربوطه در 
فدراســیون فوتبــال و دادگاه فرهنگ 
و رســانه اســت. همچنین دلیل دوم 
اعتراض ما صدور احکام بر اساس میل 
مدیران باشگاه کرمانشاهی است و هیچ 
کارشناســی درباره کم شــدن یا ثابت 
ماندن ارزش باشــگاه راهیان کرمانشاه 
نظر نداده است. ما هم منتظریم که هر 
چه زودتر این پرونــده در قوه قضاییه 
روی روال بررســی بیفتد تــا هر چه 
زودتر حساب های فدراسیون فوتبال و 

سازمان لیگ باز شوند.«
باشگاه  سلمان کریمی، مدیرعامل 
شــیرین فراز کرمانشــاه در مورد حکم 
صادره از ســوی دادگاه می گوید: »این 
حکم                دستور مسدود شدن حساب های 
فدراســیون و ســازمان لیــگ را داد. 
ما امســال باید در لیگ یک شــرکت 
می کردیــم امــا هنــوز این اجــازه را 
فدراسیون به ما نداده است. در صورتی 
که عــلاوه بر مبلغ 4 میلیــارد تومان 
غرامتی که باید پرداخت کنند و نسبت 
به آن هم هیــچ اعتراضی نکرده اند، ما 
باید در مســابقات لیگ امسال شرکت 
می کردیم اما فدراسیون هیچ تصمیمی 

در این مورد هنوز نگرفته است.«
دوباره  »مــن  می گوید:  کریمــی 
تأکید می کنم فدراســیون فوتبال اگر 
برای فصل آینــده تصمیمی دارد باید 
همین الان اعلام کند نه اینکه بگذارد 
در ابتدای فصل بعد تصمیم را اجرایی 
کند. مهم حضور ما در مســابقات لیگ 
یک اســت که در رأی دادگاه هم آمده 
و فدراســیون باید از این قانون تمکین 

کند.«
علی سلیمانی، خزانه دار فدراسیون 
فوتبال درباره مسدود شدن حساب های 
فدراســیون فوتبــال و ســازمان لیگ 
می گوید: »با توجه به قانونی که وجود 
داشته اســت آن باشگاه شــکایتی را 
انجام داده و در اســتان خود موضوع را 

پیگیری کرده و رأی گرفته است.«
سلیمانی همچنین تأکید می کند: 
»فدراســیون فوتبال هم در این زمینه 
مشــغول رایزنی و مکاتبه است و قصد 
داریم از طریق ریاســت قــوه قضاییه 
موضــوع را پیگیری کنیم. بالاخره آنها 
یک تیم در یک اســتان هســتند ولی 
به نظــرم روی این موضــوع دید ملی 
وجود نداشته و فقط یک استان در نظر 

گرفته شده است.«
 خزانــه دار فدراســیون فوتبــال 
توضیــح می دهد: »اگر هیأت رئیســه 
مصوب  را  فوتبال طرحی  فدراســیون 
کرده که مثلًا برای بهتر شدن کیفیت 
لیگ تعداد تیم ها کمتر شــود آیا بقیه 
اســتان ها باید اعتــراض کنند که چرا 
ما در لیــگ برتر تیــم نداریم؟ خیلی 
از اســتان ها همین حالا در لیگ برتر 
نماینــده ندارند آیا آنهــا هم اعتراض 
می کننــد؟ به هــر صــورت روی این 
موضوع در حــال مذاکره هســتیم تا 

مشکل را حل کنیم.«

 دلیل مسدود شدن حساب فدراسیون فوتبال

تبعات16تیمیشدنلیگبرتر

گزارش

بعــد از استانداردســازی ورزشــگاه ها، اولین 
انتظاری که از مســئولان برگزاری مسابقه و نیروی 
انتظامــی می رود این اســت که بتواننــد متخلفان 
را شناســایی کننــد؛ نمونه بارز آن هم شناســایی 
سنگ پرانان در دربی است. آیا این اتفاق افتاده است 

و این افراد شناسایی شده اند؟
سردار حســین رحیمی، رئیس پلیس پایتخت 
در همیــن رابطه توضیــح می دهد: »بــا توجه به 
الکترونیکی شدن بلیت مسابقات، برخورد با افرادی 

که قصد هنجارشکنی دارند راحت تر شده است.«
ســردار رحیمی به حادثه ای اشاره می کند که 

بــرای یکی از بازیکنان فوتبال بر اثر پرتاب ســنگ 
از سوی تماشــاگران به وجود آمده بود: »افرادی که 
به درون زمین سنگ پرتاب کردند شناسایی شدند 

ولی هنوز دستگیر نشده اند.«
دســتگیری و جریمه این افراد، بدون شــک 
می تواند تا حــدود زیادی به کاهــش جنجال ها و 
تنش های ورزشگاه ها کمک کند؛ اینکه تماشاگران 
به این نتیجه برســند که نهادهای نظارتی کاملًا بر 
رفتار آنها در ورزشــگاه ها نظارت دارند و در صورت 
لــزوم احکام بازدارنده برای اشــخاص صادر خواهد 

شد.

حضور زنان در ورزشــگاه ها که به یک بحران 
و تابوی جدی تبدیل شــده بود، حــالا به موضوع 
قابل حلی تبدیل شــده که همــه در انتظار تحقق 

آن هستند.
بــر همین اســاس زیرســاخت های لازم برای 
حضور زنان در ورزشــگاه آزادی فراهم آمده و قرار 
اســت در دیدار ایران-کامبوج تعــدادی از زنان به 
ورزشــگاه بروند و این مســابقه را از نزدیک تماشا 

کنند.
مســعود ســلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان در 
این رابطه رســماً اعلام کرد که تمامی زیرساخت ها 

و امکانات ورزشــگاه آزادی برای ورود بانوان کامل 
شــده و هواداران زن می توانند در بازی ایران مقابل 
کامبوج در تاریخ 18 مهر در ورزشگاه حاضر شوند.

وزارت ورزش همچنین این اعلام رسمی وزیر 
را به صــورت مکتوب برای مســئولان فیفا ارســال 

کرده اند.
شــنیده ها حاکــی از این اســت کــه تعداد 
جایگاه های اختصاص داده شــده بــه زنان در بازی 
ایران-کامبوج قرار است از 1600 صندلی به 4600 
صندلــی افزایش پیدا کند و به زنــان در این بازی 

سهم بیشتری از سکوها را اختصاص دهند.
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 خشکســالی در داوری! هــر روز که از لیگ 
می گذرد این واقعیت هویداتر می شود و باید ترسید 
از روزی که کار به جایی برسد که به خاطر نداشتن 
داوری مطمئن و با قابلیت های بالا از کشــورهای 
همجوار و یا اروپایی برای قضاوت در لیگ مان داور 
بیاوریم. مهاجرت فغانی به اســترالیا، خداحافظی 
زودهنگام تعدادی از داوران و بی تدبیری مسئولان 
کمیته داوران برای استعدادیابی نسلی که باید در 
داوری پوســت بیندازد همه و همه می تواند زنگ 
خطری باشــد برای شروع خشکســالی که ریشه 
داوری را بــه طــور کل می خشــکاند. در فوتبال 
پرهیاهویی که اتفاقات حاشیه آن هم کم نیست، 
شاید کمتر کسی حوصله داشته باشد تا سری به 
احوال ناخوش طبقه اول فدراسیون بزند، جایی که 
هدایت ممبینی چند وقتی است نفر اول و آخر آن 
شــده و حاضر نیست از کسی هم مشورت بگیرد، 
چه برسد به دوراندیشــی برای حرفه ای که بعید 
اســت تا سالیان ســال از درون آن علیرضا فغانی 
دیگری بیرون بیاید و باید حقیقت تلخ را پذیرفت 
که بین توانایی او و سایر هم صنفان او فرسنگ ها 
فاصله است اما در شرایطی که با بی تدبیری ریشه 
جامعه داوری را خشکانده ایم، خودزنی تنها برای 
مصلحت اندیشی و گرفتن پوئن هایی دور از چشم 
صاحبــان فوتبال نیز خودش قوز بالا قوز اســت. 
نهــم مهر را می توان روز سرنوشــت داوری ایران 
دانســت جایی که فهرســت بین المللی ایران از 
فوتبال چمنی گرفته تا فوتبال ســاحلی به  ای اف 
سی ارسال می شــود، اگر در این روز حساس هم 
چشم را به واقعیت ها بسته و با همان ذهنیت غلط 
دوباره خودزنی کنیم، باید یک ســال برای جبران 
مافات صبر کنیم. در فهرســت بین المللی چمنی 

بــه طور حتم تصمیــم گرفتن در مــورد نفراول 
که علیرضا فغانی اســت حتماً نخستین دغدغه و 
مهم ترین تصمیم کمیته داوران اســت که بنا به 
شــواهد موجود بعید اســت کمیته داوران جای 
فغانی را تغییر دهد و نکته بعدی در این فهرست 
انتخاب نفر آخر است که شاید جای کمیل غلامی 
کــه دو بار آزمایش خود را در آســیا نرفته با نفر 

جدیدی عوض شود.
 در فهرســت داوران فوتســالی بعید اســت 
تغییراتی اعمال شــود چون که تمام نفرات الیت 
هســتند و از هر لحاظ واجد شــرایط که کمیته 
داوران نباید تغییراتــی در این زمینه اعمال کند 
اما جای دیگری که می توانــد نگرانی ها را به اوج 

برساند در فهرست فوتبال ساحلی است، در حالی 
که فوتبال ســاحلی ایران جایگاه بسیار خوبی در 
جهان دارد اما نزدیک 10 ســالی است که ما در 
این رشــته هیچ داوری در جــام جهانی نداریم و 
ایــن می تواند خودش فاجعه باشــد. از این لحاظ 
می گوییم فاجعه که مصلحت اندیشی و سفارشی 
کار کــردن مســئولان کمیتــه داوران ما در این 
زمینه اوضــاع و احوال این رشــته را به این روز 
انداخته است. شــاید برای فوتبالی ها جالب باشد 
که فهرست فوتبال ساحلی ما به مدرسه پیرمردها 
تبدیل شــده و همین بی توجهی به آنچه سرمایه 
داوری ایران است، کار داوری فوتبال ساحلی ایران 
را بــه این روز انداخته کــه نزدیک یک دهه هیچ 

نماینده ای در جام جهانی نداشته باشد. بد نیست 
فهرست داوری فوتبال ساحلی را با هم مرور کنیم. 
چهار نفر در این فهرســت عضو هستند. اکبرپور، 
ابراهیم کــرد، متین مقدم و صالحــی که تنها از 
این جمع چهار نفره، فقط اکبرپور الیت اســت و 
طبق قوانین فیفا می تواند یــک نفر دیگر هم در 
این فهرســت الیت باشد که به دلیل شرایط سنی 
که ســه نفر دارند این اتفاق نیفتاده است. ابراهیم 
کرد 38 ســاله، متین مقدم 41 ســاله و صالحی 
43 ساله اســت و می توان گفت  ای اف سی برای 
این فهرســت پیرمردهایی که کمیته داوران ایران 
معرفی می کند هیچ ســرمایه گــذاری نمی کند و 
جالب اســت بدانید آقایــان در کمیته داوران هم 
تلاشی برای تغییر شــرایط موجود ندارند. وقتی 
ممبینی تنهــا نفر کمیته داوران اســت و حاضر 
نیست این کمیته عضوی داشته باشد و یا اینکه با 
دپارتمان داوری اصلًا میانه ندارد و کلا دپارتمان 
را منحل کرده، چه توقعی دارید که شــخصی در 
این کمیته برای آنچه خطر جدی اســت تصمیم 
درســتی گرفته و آینده نگری کند، اصلا برای چه 
کسی مهم است که ما در فوتبال ساحلی نماینده 
طراز اولی نداریم و در جهان هم همیشــه غایب 

هستیم.
 شــاید به همین دلیل اســت که بازی های 
فوتبال ســاحلی در ضعیف ترین حد خود برگزار 
شــده و بعضی از تیم ها از لیگ کنار می کشــند. 
در لابــه لای تمام نگرانی های فوتبال بد نیســت 
مســئولان فدراسیون فوتبال هم بخشی از نگرانی 
خود را به داوری اختصاص دهند، جایی که نبض 
فوتبال اســت و خشکسالی در این حرفه می تواند 

اثر سوء روی فوتبال بگذارد.

غیبت بیش از یک دهه داوری فوتبال ساحلی در جهان

لیست بین المللی یا مدرسه پیرمردها؟!

رأیسوپرجامدرکشوی
دبیرکلماندهاست؟

رأی مربــوط به ســوپرجام فصل 
97 -96 که قرار بود تا پایان شهریور ماه 
اعلام شــود باز هم به تعویق افتاد و به 
تاریخ 26 مهر ماه موکول شــد. گویا این 
تاریخ اعلام شده دیگر به تعویق نخواهد 
افتاد و هواداران استقلال و پرسپولیس 
انتظارشــان برای مشخص شدن نتیجه 

این بازی به پایان خواهد رسید.
این در حالی اســت که قرار است 
سوپرجام فصل 98 -97 نیز قبل از بازی 
پرســپولیس  - پیکان به پرســپولیس، 
قهرمــان فصل پیــش رقابت های لیگ 
برتر و جام حذفی اهدا شــود. هنوز اما 
رأی  نهایــی صادر نشــده اســت و این 
تأخیر می تواند به معنــی کافی نبودن 
مســتندات ارائه شده از ســوی باشگاه 
اســتقلال برای رسیدگی به این پرونده 
باشــد. به هرحال هیچ چیز درباره رأی 
نهایی مشخص نیســت و معلوم نیست 
اگر بعد از اهدای جام به پرســپولیس، 
رأی دیگری درباره قهرمان ســوپرجام 
صادر شود، چطور می خواهند جام را از 
پرسپولیس بگیرند و به استقلال بدهند؟ 
در این بین البته برخی مدعی هســتند 
این حکم صادر شــده اما در کشــوی 
جادویی دبیر کل فدراسیون مانده و قبل 
از دربی اعلام نشــده تا دربی در آرامش 
و به دور از تنش برگزار شود. برخی هم 
تأکید دارند هنوز حکمی صادر نشده. به 
نظر می رســد یک اطلاعیه و اظهارنظر 
رســمی مســئولان ارشــد فدراسیون 
فوتبــال این معما را حــل خواهد کرد. 
اظهار  فدراســیون  مســئولان  تاکنون 
نکرده اند که رأی به آنها ابلاغ شده است 
یا خیر. وضعیت مبهم ســمت دبیرکلی 
فدراســیون فوتبال وقتی مهلت قانونی 
سرپرســتی ابراهیم شــکوری به پایان 
رسیده و هنوز تصمیمی درباره انتصاب 
دبیر جدید گرفته نشــده، بیش از پیش 
به این زمزمه ها و شایعات دامن می زند.

 
100مصدومدربی،به
خاطرگرسنگیوتشنگی!

دکتر ارود ایروانی در مورد وضعیت 
مصدومان دربی 90 و خدمات پزشــکی 
ارائه شــده در این مســابقه توضیحاتی 
ارائه می دهــد و می گویــد: »ایفمارک 
به عنــوان بازوی اجرایی ســازمان لیگ 
در مســابقات فوتبال کــه در تهران و 
شهرســتان برگزار می شــود بر اساس 
دســتور رئیس محترم سازمان لیگ در 
کنــار اورژانس خدمات پزشــکی ارائه 
می کنــد. در دربی 90 هــم با کمک و 
همکاری کمیته پزشــکی هیأت فوتبال 
تهــران دکتــر پورمند خدمت رســانی 
کردیم . ایفمارک داوطلبانی که در حوزه 
امداد رســانی آموزش داده بودند را در 
ورزشگاه مســتقر کرد و در هر سکو 2 
امدادگر وجود داشــت.« او آمار جالبی 
درباره دلایــل مصدومیــت مصدومان 
دربی ارائــه می دهــد: »آخرین آماری 
که از مصدومان دربــی 90 وجود دارد 
100 نفــر مصدوم داشــتیم که 10 نفر 
آنها نیاز به اعزام به بیمارستان داشتند. 
در دو مرحله بعد از پنالتی اســتقلال و 
گل پرســپولیس شاهد ســنگ پرانی از 
سوی تماشــاگران بودیم که تماشاگران 
به ســمت تماشــاگران تیــم رقیب و 
میدان ســنگ پرانی کردنــد که حاصل 
این اتفاق شکســتگی ســر بود. که هم 
بین تماشــاگران و هم مأموران نیروی 
انتظامی شــاهد این اتفاق ناخوشایند و 
تلخ بودیم.« سرپرست مرکز ارزیابی های 
پزشــکی و بازتوانی های فوتبال ایران به 
ضعف، تشنگی و سرشکستگی حاضران 
اشاره می کند: »شکستگی  ورزشگاه  در 
سر به دلیل سنگ پرانی ها بیشترین آمار 
مصدومان را تشــکیل می دهد. از سوی 
دیگــر خیلی از تماشــاگران با توجه به 
اینکه از صبح به ورزشــگاه آمده بودند 
دچــار ضعف مفرط بر اثر گرســنگی و 
تشــنگی بودند و همچنیــن برخی از 
تماشاگران دچار شوک عصبی هم شده 

بودند.«
 

تماشاگراندربیعلیه
زبالهها

یکی از بحث هایی که مدت هاســت 
میان اهالی فوتبال زیاد شنیده می شود، 
بهبود فضای اســتادیوم ها است تا تجربه 
بهتری برای طرفداران فوتبال ایجاد شود 
و به یادگار بماند. کارهایی که حس نفرت 
و پرخاش به یکدیگر را کم کند و همدلی 
و نوع دوستی را بین طرفداران رواج دهد. 
دربی 90 اگرچه دربی داغ و جذابی نبود 
و صحنه های ماندگار زیادی را خلق نکرد 
اما بعد از تمام شدن بازی صحنه ای زیبا 
به یادگار داشــت. چند جوان سفیدپوش 
با تی شــرت ها و کلاه هایی یک شکل که 
واژه کوچه روی آن درج شده بود، شروع 
به جمع آوری زباله های استادیوم کردند و 
در حین انجام این کار، سوژه عکاس های 
داخل اســتادیوم شدند. جوانان دوستدار 
محیط زیست از چند سال پیش با اجرای 
کمپین های مختلف در اســتادیوم آزادی 
و دیگر اســتادیوم های شهرهای مختلف 
اقدام به جمع آوری زباله های رها شده در 
اســتادیوم کرده بودند و به نظر می رسد 
رواج این فرهنگ تا به امروز تأثیر خوبی 

گذاشته است.
 ایــن یــک واقعیت اســت که در 
اســتادیوم همه طرفدار یک تیم نیستند 
اما همگی طرفدار این موضوع هســتند 
که لحظه های خوب و به یادماندنی را در 
مدت زمانی که در استادیوم حضور داریم 
تجربه کنند و وجود جریان های فرهنگی 
اینچنینــی بــرای جامعه فوتبــال ایران 
بســیار مهم و ضروری است؛ فعالیت های 

فرهنگی که باید ادامه دار باشد.

خبر
وصال روحانی

یکــی از داوران اضافه نودمیــن دربی پایتخت 
در حالی برای قضاوت در این بازی انتخاب شــد که 
مســئولیت های اجرایی فراوانی در فدراسیون فوتبال 

دارد.
تســنیم در گزارشی نوشت: سیدعلی میرغفاری 
به عنوان کمک داور دوم اضافه دربی، پشــت دروازه 
شــمالی دربی 90 قرار داشت. فردی که فعالیتش را 
با فدراســیون فوتبال از قضــاوت آغاز کرد اما اکنون 

مسئولیت هایش گسترش پیدا کرده است.

میرغفــاری که بــا وجود چند پســت مهم در 
فدراسیون فوتبال، همچنان در مسابقات لیگ هم به 
عنوان داور انتخاب می شود، در سایه بسیاری از اسناد 
آکادمــی ملی فوتبال را امضا می کنــد. به این دلیل 
که محمدرضا ساکت به دلیل قانون بازنشستگی حق 
امضا ندارد و به نوعی میرغفاری نامه ها و اســناد را از 
طرف او امضا می کند تا مشکل قانونی مرد همه کاره 

فدراسیون فوتبال هم حل شود.
میرغفــاری به عنوان مدیــر اجرایی تیم فوتبال 

امید کشــورمان فعالیت می کند و روی نیمکت تیم 
امید حضوری فعال دارد. این در شــرایطی است که 
کمیته داوران فدراســیون فوتبال چند سال پیش در 
مصوبه ای حضور داوران فعــال در فوتبال را در امور 
اجرایــی ممنوع اعلام کرده بود. مصوبه ای که مانع از 
ادامه فعالیت سعید فتاحی در امر قضاوت شد و او نیز 
به اجبار داوری را کنار گذاشت تا فقط به امور اجرایی 

در سازمان لیگ ادامه بدهد.
میرغفاری ســال گذشــته از ســوی فدراسیون 

فوتبــال در کلاس های هماهنگ کننده مســابقات 
کنفدراســیون فوتبال آســیا شــرکت کرد. حالا اگر 
انتقادی به سمت های مختلف این فرد هم نباشد اما 
ادامه حضور او در امــور داوری جای انتقاد دارد. آن 
هم در شرایطی که انتقادات زیادی نسبت به قضاوت 
میرغفاری در دیدار هفته ســوم ماشین سازی و شهر 
خودرو وجود داشــت. در این شــرایط باید از کمیته 
داوران فدراســیون فوتبال ســؤال کرد که او چگونه 

برای دیدار مهمی چون دربی انتخاب شده است؟

ردپایمردهمهکارهفدراسیونفوتبالدردربی90
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مهدیه دریابیگی
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